
هوا سرد اس�ت و باران مي بارد، بارندگي آنقدر 
زياد اس�ت كه درختان هم س�يراب شده اند و 
ديگر نيازي به آبياري آنها نيست، اما كارگران 
ش�هرداري بدون توجه به اين موض�وع، مانند 
ساير روزها به خيابان آمده اند و مشغول آبياري 
درختان هس�تند! اي�ن كارگ�ران در ظهر داغ 
تابس�تان نيز بي توجه ب�ه تبخير ش�ديد آب، 
شيلنگ در دست مي گيرند و با هدر دادن آب، 
سرگرم س�يراب كردن درختان مي شوند؛ اين 
در حالي اس�ت كه عمده اي�ن آب ، قبل از نفوذ 
داخل خاك داغ، بخار مي ش�ود و در نتيجه هم 
آب هدر م�ي رود و هم درخت تش�نه مي ماند. 
البته اين همه ماجرا نيس�ت، چراك�ه علاوه بر 
آبياري نامناس�ب و بي موق�ع درختان و فضاي 
س�بز در تهران و بسياري از ش�هرهاي ديگر، 
متأسفانه نوع درختان كاشته شده نيز متناسب 
با آب و هواي مناطق، انتخاب نش�ده و با وجود 
هشدارهاي پي در پي كارشناسان محيط زيست، 
اي�ن چرخه باطل در حال تكرار ش�دن اس�ت. 

با وجود بخشنامه ممنوعيت چمن كاري، همچنان 
نيمي از فضاي سبز تهران را چمن تشكيل داده كه 
اصلاح آن زمان بر است و همت مي خواهد. متأسفانه 
هنوز هم گونه هاي��ي از گياهان در تهران و س��اير 
شهرها كاشته مي شود كه نياز به آبياري روزانه دارند 
و به دليل بحران آبي موجود در كشور، بايد براي اين 

مسئله نيز فكري شود. 
 واردات گياهان غيربومي به كشور

در اين رابطه س��ميه رفيعي، رئيس فراكس��يون 
محيط زيست مجلس شوراي اس��لامي به واردات 
گياهان غير بومي بدون توجه به ميزان آب مصرفي و 
پيامدهايي درازمدت آنها اشاره مي كند و به خبرنگار 
»جوان« مي گويد: »بايد گونه هاي گياهي كه سازگار 
با اقليم شهر هستند، شناسايي و نسبت به كاشت 
آنها اقدام ش��ود. بنابراين بايد نهالس��تان ها نيز در 
همين راس��تا توليد و واردات نهال داشته باشند. 
مطالعات علمي اين مسئله در دانشگاه ها انجام شده 
و اجراي آن نيز كار سختي نيست، فقط بايد مديريت 

شهري آن را در دستور كار قرار دهد.« 
او ادامه مي دهد: »فراكسيون محيط زيست مجلس 
در خصوص اجراي كاش��ت گونه ه��اي بومي در 
نواحي كشور دغدغه دارد و اولين بار است كه چنين 
مسئله اي در اين فراكسيون مطرح و به آن پرداخته 
مي شود. ما حساسيت هاي لازم را در اين خصوص 
داريم و تمام يافته هاي علمي حاكي از آن اس��ت 
كه بايد براي پاي��داري اكوسيس��تم از گونه هاي 
مطلوب آن اكوسيستم اس��تفاده كرد. اين موارد 
را نيز در جلس��ه اخير با ش��هرداري تهران مطرح 
كرديم و مكاتبات و پيگيري هاي لازم را نيز خواهيم 

داشت. «
 لزوم كاش�ت گياه�ان مق�اوم، كم آب بر و 

سازگار با محيط
رفيعي به بي دقتي مديران ش��هري در سال هاي 
اخير اشاره مي كند و مي گويد: »هدف ما از پايداري 
اكوسيستم اين اس��ت كه براي واردات گونه اي از 
گياهان بايد تمام جوانب آن سنجيده شود كه آيا 
مناسب اقليم كشور ما است يا نه، اما متأسفانه در اين 
خصوص، شهرداري ها به عنوان متولي فضاي سبز 
شهري اين مسئله را مورد توجه قرار نداده  و تنها به 

زيبايي گونه هاي گياهي توجه كرده اند. «
رئيس فراكسيون محيط زيس��ت مجلس تصريح 
مي كند: »متأس��فانه در ق��م كه از لح��اظ آبي با 
مشكلات زيادي رو به رو است، اكاليپتوس كاشته 
مي ش��ود، در صورتي كه اين گونه نياز به آب زياد 
دارد و به دليل ريشه هاي عميق، به زيرساخت هاي 
شهري و منابع آبي آسيب زيادي وارد كرده است. 
در چنين شرايطي هنوز هم شهرداري قم از كاشت 
اكاليپتوس دست برنمي دارد! مشابه همين موضوع 
در تهران نيز ديده مي ش��ود: كاشت چمن آسيب 
بسيار زيادي به شهر وارد كرده است. در جلسه اي كه 
با شهردار تهران داشتيم به ايشان گفتم كه كاشت 
چمن بايد در تهران كاملاً ممنوع شود، زيرا يك گونه 
آب بر است و نياز به مراقبت شديد دارد، اين گياه كه 
اصطلاحاً گياه لوسي است، سازگاري با اقليم كشور 

ما ندارد. «  رفيعي ادامه مي دهد: »گونه هاي گياهي 
زيادي وج��ود دارد كه با اقليم ش��هرهاي مختلف 
كشور ما سازگار اس��ت و مي تواند مثمر باشد. اين 
گياهان بومي علاوه بر تأمين فضاي س��بز و تهويه 
هوا، آب كمتري مصرف مي كنند و مقاوم تر هستند. 
بايد اين موارد در نظر گرفته ش��ود و بهترين گونه 

براي كاشت در نظر گرفته شود. «
او در پايان تأكيد مي كند: »بي مبالاتي هاي زيادي 
صورت گرفته و بايد تغيي��ر و تحولاتي در مبناي 
قانوني نيز ايجاد ش��ود، خصوصاً نهالس��تان ها كه 
مبناي شروع كاش��ت اين گياهان غيربومي است. 
اين مسائل از سوي فراكسيون محيط زيست به طور 

جد پيگيري خواهد شد. «
 اعتبار فضاي سبز، بي اعتبار شد

دكتر حسن مرادي، استاد حقوق محيط زيست هم 
درباره عدم تناسب گونه هاي گياهي هر شهر با آب 
و هواي آن به »جوان« مي گويد: »فضاي سبز يك 
اعتبار اس��ت، اما اين اعتبار زماني جواب مي دهد 
كه امكانات آن نيز وجود داش��ته باشد. امروز همه 
رش��ته هاي كه ما در زندگي با آنها سرو كار داريم 
تخصصي شده اس��ت. ديگر اينكه با بيل و كلنگ 
يك درخت را از جايي برداريم و جاي ديگر بكاريم 
جزو علم روز نيست. علم روز اين است كه درختي را 
براي شهر انتخاب كنيم كه سازگار با محيط باشد. 
يا اينكه مراقبت هاي لازمه آن به موقع انجام شود  
و از همه مهمتر، متولي مواظبت از اين درخت چه 

كسي باشد؟«
او ادامه مي دهد: »متأس��فانه شاهد آن هستيم كه 
رقابت براي آمار درختان كاش��ته ش��ده در ميان 
شهرداري مناطق ايجاد شده و اكثر مديران شهري 
به دنبال بالا بردن آمار كاش��ت درخت در منطقه 
و ناحيه خود هس��تند. مثلًا اعلام مي كنند كه در 
فلان منطقه تهران 40 هزار درخت كاشته شده اما 
بررسي نمي كنند كه نوع درختان انتخاب شده به 
ذخاير آبي و اكوسيستم منطقه آسيب مي زند يا نه؟ 
آيا فكري براي آبياري مناسب اين درختان كرده اند 
يا نه؟ يا فقط اقدام به كاشت آنها كرده اند و برنامه اي 

براي مراقبت از آنها ندارند. «
مرادي با بيان اين مسئله كه غرس درخت در دنيا 
به صورت تخصصي در آمده اما در كشور ما توجهي 
به آن نمي ش��ود، اظهار مي دارد: »در سفري كه به 
انگلس��تان داش��تم، ديدم هنگام كاشت درخت، 
لوله اي را كنار ريشه درختان قرار مي دهند تا هنگام 
آبياري درخت، آب تا ريشه نفوذ كند و در لايه هاي 
رويي خاك نماند و هدر نرود، اما متأسفانه در كشور 
ما هنوز اين روش اس��تفاده نشده و حتي به دنبال 
روش جايگزين براي آبياري مناس��ب درختان و 

جلوگيري از هدر رفت آب نيستيم!«
استاد حقوق محيط زيست با تأكيد بر لزوم انتخاب 
مناسب نوع درختي كه قرار اس��ت كاشته شود و 
شيوه مناسب آبياري آنها  مي گويد: »نه تنها در مورد 
آبياري درختان شهري سوءمديريت داريم، بلكه 
براي هرس و كوددهي به درختان نيز ايرادات زيادي 
وارد است. مثلاً وقتي درخت هنوز سبز است، هرس 
مي شود و جان درخت گرفته مي شود! در صورتي كه 
بايد درخت زماني كه برگي ندارد، هرس شود. يا مثلًا 
اكثر شركت هايي كه كوددهي به درختان را تقبل 

مي كنند براي رسيدن به سود بيشتر، كود كمتري 
پاي درخت مي ريزند و اين ميزان كود، بود و نبودش 

براي درخت هيچ فرقي نمي كند!«
 تك درختان�ي ك�ه زير س�ايه بي توجهي 

مي ميرند
مرادي با انتقاد از نوع آبياري تك درختان در سطح 
ش��هر اظه��ار مي دارد: »تعداد زي��ادي از درختان 
تك درخت شهرهاي كش��ور به خصوص تهران به 
صورت رديف كاش��ته نش��ده اند و به صورت تنها 
هستند. اين درختان كه بايد كانه يا تشتك مناسب 
داشته باشند تا آب در داخل آن جمع شود و كم كم 
به داخل خاك نفوذ كند، چنين امكاني را ندارند و 
به همين دليل بعد از بارش باران يا آبياري درخت، 
آب كافي داخل خاك نفوذ نمي كند و درخت تشنه 

مي ماند. «
او به س��وءمديريت در نگهداري از درختان كاشته 
شده نيز اشاره مي كند و مي گويد: »روز درختكاري، 
روز خوبي است كه به مناس��بت آن تعداد زيادي 
درخت كاش��ته مي شود و فضاي س��بز شهرهاي 
مختلف جان تازه مي گيرد، اما متأسفانه در اين روز 
تنها به فكر كاشت درختان هستيم و درختاني را كه 
سال گذشته با ذوق و ش��وق كاشتيم به  دليل عدم 
مراقبت مناسب و آبياري نامناسب، به مرز خشك 
شدن برده ايم. اين سوء مديريت محض است كه تنها 
كاشت درختان را مدنظر قرار داديم و براي نگهداري 

از آنها مسئوليت پذير نيستيم. «
استاد حقوق محيط زيس��ت ادامه مي دهد: »بهتر 
است در كنار روز درختكاري، روزهايي را به عنوان 
درخت ياري نيز تعيين كنيم و به داد درختاني كه 
در حال خشك شدن هستند، برسيم. در اين راستا 
مي توانيم مسئوليت آبياري مناسب درختان را به 
منازل و مغازه هايي كه در كن��ار اين درختان قرار 
گرفته اند، بسپاريم تا آنها از درختان مراقبت كنند و 

مانع از بين رفتن اين گياهان شوند. «
او با اشاره به ممنوعيت چمن كاري تصريح مي كند: 
»مس��ئله اي كه به ش��دت قابل نكوهش اس��ت، 
چمن  كاري اس��ت. چمن براي ش��هر تهران اصلًا 
مناسب نيست و بهتر است به جاي آن رزماري، ناز 
فرانسوي يا گياهان گوشتي ديگر كاشته شود كه آب 
بسيار كمتري مصرف مي كنند و توده و حجم دارند 

و فضاي بيشتري را اكسيژن دهي مي كنند. «
 استفاده از تجربه ساير كشورها در كاشت و 

مراقبت از درختان
مرادي با انتق��اد از نحوه آبياري درختان توس��ط 
كارگران شهرداري مي گويد: »برخي اوقات مي بينيم 
كه با وجود بارندگي شديد، كارگران شهرداري در 
حال آبياري درختان هس��تند و صرفاً براي اينكه 
آن روز بايد درختان آبياري ش��ود، با بي س��وادي 
تمام، بارندگي را ناديده مي گيرن��د و آب زيادي را 
هدر مي دهند! همچنين آبياري با تانكر نيز بسيار 
سطحي و غيركارشناسانه است، زيرا كه كارگران با 
شيلنگي كه در دست گرفته اند، آب سطحي، پاي 
درخت مي ريزند و در آخر زمين خيس اس��ت، اما 

درخت تشنه مي ماند. «
او در پاس��خ به اين س��ؤال ك��ه چه ن��وع آبياري 
براي درختان ش��هري مناس��ب اس��ت، تصريح 
مي كند: »سيس��تم آبياري قطره اي را مي توان در 

دستور كار قرار داد و از تجربه ساير كشورها در اين 
خصوص استفاده كرد. مانند انگلستان از لوله هاي 
كاشته شده در دل خاك استفاده كنيم و با مديريت 
مناس��ب آبياري درختان، مانع از هدر رفتن آب و 

خشك شدن درختان شويم. «
 بهترين نوع آبياري فقط در مقابل چش�م 

مديران!
مرادي به آبياري مناسب اطراف پارك شهر اشاره 
مي كند و مي گويد: »تنها بخشي از تهران كه مي توان 
از نوع آبياري آن تعريف و تمجيد كرد، اطراف پارك 
شهر است كه به شوراي شهر نزديك است و مديران 
ش��هري در اين منطقه رفت و آمد مي كنند. بقيه 
قسمت ها كه جلوي چشم مديران شهري نيست 
آب دهي خوبي به درختان و پوشش گياهي انجام 

نمي شود. «
استاد حقوق محيط زيست در پاسخ به اين سؤال 
كه آيا كاشت درختان ميوه در شهري مانند تهران 
را مفيد مي داند يا نه، اظهار مي دارد: »ش��هرداري 
مي تواند در اين خصوص با ارائه ابزار و نهال به قيمت 
ارزان تر، مردم را به كاش��ت درخت ميوه در داخل 
حياط خانه هايشان تشويق كند. مثلًا در حياط هر 
خانه مانند گذشته يك درخت انگور كاشته شود و 

ساكنان خانه به آن رسيدگي كنند. «
م��رادي ادام��ه مي ده��د: »در خصوص كاش��ت 
درختان ميوه، مي ت��وان در اماكن��ي مانند صدا و 
سيما، نمايش��گاه بين المللي يا باشگاه انقلاب كه 
محوطه هاي عظيمي دارند، اين اقدام انجام شود و 
براي نظارت و مراقبت از اين درختان نيز مي توان 
از دانشكده گياه شناسي كمك گرفت. در نهايت از 
محصولات اين درختان نيز مي توان براي مصرف 
كاركنان يا حتي گسترش فضاي سبز در اين اماكن 

استفاده كرد. «
اس��تاد حق��وق محيط زيس��ت در پاي��ان تأكيد 
مي كند: »بايد شهرداري ها در خصوص نوع درختاني 
كه در شهر كاشته مي شود از افراد متخصص كمك 
بگيرد و اميد است كه مديريت علمي فضاي سبز 
شهر كلانشهر تهران و ساير ش��هرها ايجاد شود و 
آن ش��يوه قديمي و ناقص پيش��ين به زودي كنار 

گذاشته شود. «
 كاش�ت گونه هاي گياهي آب ب�ر با وجود 

بحران آب در كشور
در همين رابطه مهن��دس رضا بيان��ي، قائم مقام 
مع��اون امور جنگل س��ازمان جنگل ه��ا، مراتع و 
آبخيزداري كشور درباره گونه هاي گياهي متناسب 
و سازگار در هر ناحيه از ايران به خبرنگار »جوان« 
مي گويد: »ايران در پنج ناحيه رويش��ي تقس��يم 
مي شود؛ هيركاني، ايران توراني، ارسباران، زاگرس 
و خيلج فارس- عماني كه هر ك��دام از اينها داراي 
بارندگي خاص خود است و براساس آن گونه هاي 
خاص بومي در منطقه وج��ود دارد. بنابراين براي 
گونه هاي گياهي داخل ش��هرهاي مختلف بايد از 
گونه هايي استفاده كنيم كه نياز آبي آن متناسب 
با ميزان بارندگي موجود در منطقه باش��د. در غير 
اين صورت با كاشت گونه اي كه نياز آبي آن بيش از 
بارندگي موجود باشد براي تأمين آن به اكوسيستم 

لطمه وارد مي شود. «
او ادام��ه مي دهد: »براي تأمين فضاي س��بز هر 
ناحيه بايد از گونه هاي دومنظوره اس��تفاده شود 
كه هم س��بزينگي خاص خودش را داشته و هم 
مثمر باش��د، اما ش��اهد آن هس��تيم كه با وجود 
بحران آب در كشور و كاهش بارندگي ها در داخل 
شهرها گونه هايي از گياهان با نياز آبي بالا كاشته 
مي شود به مرور زمان به محيط زيست آسيب وارد 
مي كند. مثلًا گونه هاي فضاي س��بز مانند كاج و 
سرو كه به وفور در سطح شهر ديده مي شود، بومي 
كشور ما نيستند؛ نياز آبي اين درختان متناسب 
با منطقه ما نيست و هزينه آبياري بابت آنها بسيار 

زياد است. «
 ميزان آب موردنياز چمن، هزار برابر آبياري 

در جنگل كاري!
بياني با اشاره به اينكه با رويكرد ميزان آبي منطقه، 
اقدام به كاشت درختان شود در غير اين صورت به 
اكوسيستم ضربه وارد خواهد شد، اظهار مي دارد: »در 
خارج از شهرها، كاشت گونه هاي بومي در دستور 
كار قرار گرفته است، اما ش��اهد آن هستيم كه در 
داخل شهرها اين اقدام انجام نشده، بنابراين بايد در 

اين زمينه تغييراتي صورت بگيرد. « 
او ادامه مي دهد: »ميزان بارش در كش��ور كاهش 
يافته و در اين دوران كه بارندگي كمتر است بايد 
گونه هايي با ماندگاري و پايداري بيش��تري براي 
فضاي سبز شهر انتخاب شود كه از مقاومت بيشتري 

برخوردار باشد. «
اين مقام مسئول در س��ازمان جنگل ها و مراتع با 
انتقاد از چمن كاري در سطح شهر مي گويد: »كاشت 
چمن از بزرگ ترين اش��تباهات انجام ش��ده براي 
پوشش فضاي سبز شهرها بوده كه سال ها نيز تكرار 
شده است. تقريباً ميزان نياز آب هر يك متر مربع 
چمن به اندازه هزار متر مربع آبياري جنگل كاري 
اس��ت كه بدون هيچ مطالعه علم��ي چمن كاري 

انجام شده است. «
بيان��ي در پايان تأكي��د مي كند: »باي��د مطالعات 
دقيق تري براي كاش��ت گونه هاي گياهي شهري 
انجام شود و طرح هاي مناسب تري براي درختكاري 
در دستور كار قرار گيرد. همچنين بايد ميزان تبخير 
نيز در انتخاب گونه گياه��ي مدنظر قرار گيرد تا از 
اين طريق دوره هاي آبياري كمتري انجام ش��ود و 

هزينه هاي نگهداري از گونه ها كاهش يابد. «
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اقلیم ایران قربانی چمن کاری و فضای سبز!
»جوان« در گفت و گو با كارشناسان 

بي برنامگي در آبياري درختان و نامناسب بودن كشت برخي گونه ها را  در اقليم ايران بررسي كرده است

نسخه دستنویس پزشك 
آزاد حساب مي شود!

در حالي كه مدير عامل بيمه سلامت مي گويد 
هنوز نسخ دستنويس پذيرفته مي شود، اما مراكز خدمات

سلامت و حتي سامانه بيمه سلامت تأكيد دارند 
از ابتداي آبان نسخ دستنويس آزاد حساب مي شود

با اجراي طرح نسخه نويس�ي الكترونيك از يك سو به واسطه آماده 
نبودن زير س�اخت ها و از س�وي ديگر زير بار نرفتن برخي پزشكان، 
بيمه ش�دگان بيمه س�لامت با نس�خه كاغذي در دس�ت سرگردان 
داروخانه ها، مراكز پاتولوژي و پاراكلنيكي شده اند يا بايد هزينه هاي 
درمان را به ص�ورت آزاد بپردازند يا دوباره با مراجعه به پزش�كي كه 
حاضر به پيچيدن نس�خه الكترونيك ش�ود، دوب�اره ويزيت دكتر 
بپردازند و با نس�خه الكترونيك خدمت مورد نظر را با بيمه دريافت 
كنند. نپذيرفتن نسخه هاي كاغذي و دستنويس پزشكان در مراكز 
خدمات پزشكي در حالي است كه رئيس سازمان بيمه سلامت مي گويد 
در حال حاضر همچنان نس�خه هاي كاغذي نيز پذيرفته مي شود تا 
مردم دچار مشكلات كمتري ش�وند. به گفته وي بر اساس قانون، از 
اول دي ماه ۱۴۰۰ فقط نس�خه هاي الكترونيك پيچيده شده و ديگر 
هزينه اي براي نسخه هاي كاغذي پرداخت نمي شود، اما پيگيري هاي 
جوان از اين مراكز نشان مي دهد طي بخشنامه سازمان بيمه سلامت 
به اين مراكز از ابتداي آبان ماه ديگر فقط بايد نسخه هاي الكترونيك 
و داراي كد رهگي�ري را بچيند و ب�ا تعرفه بيمه اي ب�ه آنان خدمات 
ارائه دهند. اين مس�ئله س�رگرداني بيماران را در پي داشته اس�ت. 
طرح نسخه نويسي الكترونيك طرحي بود كه از سال ها پيش براي كاهش 
درصد خطاي نسخ پزش��كي و همچنين كاهش هزينه هاي سازمان هاي 
بيمه گر و تأمين زيرس��اخت پرونده الكترونيك س��لامت مورد بحث بود 
و س��رانجام از حدود دو س��ال پيش به صورت پايلوت در برخي شهرها و 
استان ها اجرايي شد. پس از بيمه سلامت سازمان تأمين اجتماعي هم به 
اين طرح پيوست و از ابتداي اسفند ۹۹ كليد خورد و ديگر دفترچه هاي بيمه 
جديد براي كساني كه برگه دفترچه آنها يا اعتبار آن تمام شده است، صادر 
نمي شود. همچنين حذف دفترچه هاي كاغذي بيمه سلامت نيز از ابتداي 
ارديبهشت سال جاري شروع شده است و بعد از آن به ترتيب بيمه هاي ديگر 
نيز شرايط لازم را براي نسخه الكترونيك فراهم مي كنند. اين طرح با هدف 
هوشمند سازي و نظام مند كردن شيوه درمان، صرفه جويي در هزينه ها، 
كاهش اشتباهات نسخه خواني، كاهش تداخلات دارويي، كاهش مراجعات 

حضوري و افزايش فرهنگ مشاوره آنلاين پزشكي اجرايي شده است. 
با تمام اينها همچنان برخي پزشكان زير بار نوشتن نسخه هاي الكترونيك 
نمي روند و مراكز خدمات س��لامت همچون داروخانه ها، آزمايشگاه ها و 
مراكز خدمات پاراكلينيك هم به خصوص اگر بيمه سلامت داشته باشيد 

نسخه هاي دستنويس پزشكان را نمي پذيرند. 
  خدمت شما آزاد حساب مي شود

اگر سري به آزمايشگاه ها، داروخانه ها و مراكز خدمات پاراكلينيك بزنيد و 
بخواهيد دارو، آزمايش يا عكس و ام آر اي تجويز شده از سوي پزشك با نسخه 
دستنويس را انجام دهيد، حتماً با اين جمله مواجه خواهيد شد: » از اول آبان 
به بيمه شدگان بيمه سلامت فقط با نسخه الكترونيك و كد رهگيري خدمات 
ارائه مي شود وگرنه دارو، آزمايش يا خدمت شما آزاد حساب مي شود.« براي 
پيگيري ماجرا به چند مركز مختلف مراجعه مي كنم. يكي از مراكز خدمات 
پاراكلينيكی در خيابان مطهري اس��ت. وقتي از پذيرش جويا مي شوم آيا 
نسخه دستنويس هم مي پذيرند از بيمه ام سؤال مي كند. گويا بيمه شدگان 
تأمين اجتماعي هنوز هم مي توانند با نس��خه هاي دستنويس با سربرگ 
پزشك مشروط به نوشته شدن اطلاعات بيمار نظير نام و نام خانوادگي و 
كد ملي خدمات ارائه دهند، اما بيمه شدگان سلامت بايد نسخه الكترونيك 
و كد رهگيري داشته باشند.  يك داروخانه و يك آزمايشگاه مقصد بعدي ام 
است و باز هم با همان پاسخ مواجه مي شوم. آزمايشگاهي در ورامين هم بر 
اساس بخشنامه ابلاغ شده سازمان بيمه سلامت از دو ماه پيش نسخه هاي 

دستنويس بيمه شدگان بيمه سلامت را نمي پذيرد. 
 تأمين اجتماعي نسخه دستنويس مي پذيرد

 خدمات درماني نه 
  زهرا تقوي مديريت اين آزمايشگاه در اين باره به »جوان« مي گويد: » سازمان 
تأمين اجتماعي همچنان نسخه هاي كاغذي با سربرگ پزشك و مشخصات 
و كد ملي بيمار را قب��ول مي كند، اما خدمات درمان��ي از دو ماه پيش در 
ورامين ديگر نسخ دس��تنويس را نمي پذيرد.« به گفته اين پزشك بيمه 
خدمات درماني از دو س��ال قبل طي تعامل با پزشكان و آموزش آنان كار 
تبديل نسخ پزشكي به نسخه هاي الكترونيك و حذف دفترچه هاي كاغذي 
را آغاز كرده و از ابتداي امسال حتي براي پزشكاني كه نسخه الكترونيك 
مي پيچند، امتيازاتي همچون واريز به روز پولشان در نظر گرفته شده است 
تا انگيزه پيدا كنند، اما هنوز هم برخي پزش��كان حوصله ندارند از نسخه 
الكترونيك استفاده كنند. تقوي تأكيد مي كند از ابتداي آبان ماه در تهران 
هم فقط نسخه هاي الكترونيك بيمه سلامت پذيرفته مي شود، به جز در 
بيمارستان هاي دولتي تحت پوشش بيمه خدمات درماني كه در سربرگ 
بيمارستان و با مهر بيمارستان و نه مهر مطب نسخه هاي دستنويس را هم 
مي پذيرند.  تقوي در پاسخ به س��ؤالي درباره چرايي زير بار نسخه نويسي 
الكترونيك نرفتن پزشكان معتقد است زيرساخت هاي اين طرح فراهم شده 
و آموزش هاي لازم هم به پزشكان داده شده اما برخي پزشكان به رويه قبلي 
عادت كردن و تغيير عادت ها هم سخت است و با مقاومت مواجه مي شود! 

  همچنان نسخه هاي كاغذي پذيرفته مي شود
در برابر اين ماجرا محمد مهدي ناصحي، مدير عامل سازمان بيمه سلامت 
با بيان اينكه حدود ۱۸ ماه از آغاز اجراي طرح نسخه الكترونيك مي گذرد، 
مي گويد: » در برخي از اس��تان ها به صد درصد رسيده ايم و استقرار نسخه 
الكترونيك در كش��ور به طور ميانگين نزديك به ۶۵ درصد اس��ت.« وي 
تأكيد مي كند: » در حال حاضر همچنان نسخه هاي كاغذي نيز پذيرفته 
مي شود تا مردم دچار مشكلات كمتري شوند.  مردم مي توانند مشكلات 
خود را در زمينه نسخه الكترونيك با شماره تماس ۱۶۶۶ مطرح كنند تا 
اين مشكلات بررسي و حل شوند.« به گفته ناصحي، بر اساس قانون، از اول 
دي ماه ۱400 فقط نسخه هاي الكترونيك پيچيده شده و ديگر هزينه اي 
براي نسخه هاي كاغذي پرداخت نمي شود و سازمان هاي بيمه گر در تعيين 

اين مهلت قانوني نقشي ندارند. 
   انقضاي نسخ دستي از ابتداي آبان 

براي پيگيري بيش��تر ماجرا با شماره اعلامي از س��وي مدير عامل بيمه 
سلامت يعني ۱۶۶۶ تماس مي گيرم و موضوع نپذيرفتن نسخه دستنويس 
پزشكم را مطرح مي كنم. خانم اپراتور با پرسيدن سؤال درباره استان محل 
زندگي ام تأييد مي كند كه از ابتداي آبان ماه سازمان بيمه سلامت اعلام 
كرده كه ديگر نسخه هاي دستنويس پذيرفته نشود و اگر بيمار بخواهد از 
بيمه اش استفاده كند بايد نسخه الكترونيك نوشته شده باشد.  وي تأكيد 
مي كند: » به تمام پزشكان طرف قرارداد سازمان دسترسي هاي لازم براي 
نسخه نويسي الكترونيك را دارند و اگر پزشك طرف قرارداد نبود مي توانيد 
با مراجعه به پزشك خانواده از وي بخواهيد تا نسخه را برايتان به صورت 
الكترونيك بنويسد. همچنين برخي مراكز خدمات سلامت اگر به سامانه 
دسترسي داشته باشند مي توانند نسخه را به صورت الكترونيك در سامانه 
ثبت كنند.« نسخه الكترونيك در حالي اجرايي و دفترچه ها حذف شده 
كه هنوز كم نيستند پزش��كاني كه يا با بيمه ها قرارداد ندارند يا حوصله 
ندارند به صورت الكترونيك نسخه بنويسند و آزمايشگاه ها و مراكز خدمات 
پاراكلينيكي حتي اگر به سامانه نسخه الكترونيك دسترسي داشته باشند، 
ترجيح مي دهند به جاي ثبت نس��خه كاغذي بيمار در س��امانه، هزينه 
خدمتشان را آزاد از بيمار دريافت كنند. در نهايت بيمار مي ماند و هزينه اي 
كه هر ماه بابت خدمات بيمه مي پردازد و خدماتي كه به هزار و يك دليل 

نمي تواند دريافت كند. 

مهسا گربندي
  گفت و گو

حسین سروقامت

کاهش ۱۲ درصدي 
گازهاي گلخانه اي ایران با رفع تحریم

رئيس سازمان حفاظت محيط زيست 
در اجلاس گلاسكو، پذيرش هرگونه تعهدي را 

مشروط به رفع همه تحريم ها دانست
رئيس سازمان محيط زيست، تمركز سخنراني خود را در اجلاس 
گلاسكو روي تحريم ها گذاشت و از تروريسم اقتصادي عليه ملت 
ايران سخن گفت. رئيس مركز نوآوري و فناوري منابع طبيعي هم 
روز گذش�ته تأكيد كرد كه با رفع تحريم ها مي توان ۱2 درصد از 
گازهاي گلخانه اي كشور را كاهش داد. دولت و مجلس براي مقابله 
با پيامدهاي تغييرات اقليمي جدي هس�تند، اما اين بحث مطرح 
است اگر تحريم ها و دسترسي نداشتن به كمك هاي مالي ادامه دار 
باشد، نمي توان نسبت به كاهش گازهاي گلخانه اي هم تعهد داشت. 
ايران حدود هفت سال پيش يعني دو سال قبل تر از اجلاس پاريس، 
تصميم گرفت تا س��ال ۲0۲۵ به طور داوطلبان��ه 4 درصد توليد گاز 
دي اكس��يد كربن را كاهش دهد. مش��كلات متعددي ك��ه به دليل 
تحريم ها وجود داشت و چالش هاي ناشي از گسترده شدن تحريم ها، 
موجب ش��د تا اقدام مؤثري در راس��تاي كاهش گازهاي گلخانه اي 

انجام نشود. 
 كمك ۱۰۰ ميليارد دلاري در كماي پنج ساله

براي كاهش توليد گازهاي گلخانه اي در ايران بايد تحريم ها لغو شود تا 
بتوان از فناوري هاي روز جهان به منظور توسعه و تجهيز نيروگاه هاي 
كش��ور بهره برد. ضمن اينكه دس��تيابي به منابع مال��ي در خارج از 
كشور هم براي اين هدف بسيار ضروري اس��ت.  بخش انرژي كشور 
توليد كننده بيشترين ميزان انتش��ار گازهاي گلخانه اي است. دليل 
آن هم واضح اس��ت. ايران ذخاير بزرگي از سوخت هاي فسيلي دارد 
و محصولات نفتي، سوخت اصلي كشور را تشكيل مي دهند. برطرف 
ش��دن تحريم ها كمك مي كند تا يك برنامه ريزي و اقدام مناس��بي 
همس��و با اهداف جامعه جهاني در زمينه كاهش گازهاي گلخانه اي 
داشته باشيم.  كشورهاي توس��عه يافته در س��ال ۲0۱۵ در جريان 
اجلاس تغييرات اقليمي پاريس توافق كردند كه سالانه ۱00 ميليارد 
دلار در اختيار كشورهاي در حال توس��عه قرار دهند. اين مبلغ قابل 
توجه از طريق دو صندوق »اقليم س��بز« و صندوق »سازگاري براي 
كاهش گازهاي گلخانه اي« قابل پرداخت است كه البته با گذشت پنج 

سال هنوز اين اتفاق نيفتاده است. 
 تعهد ۱9 ميليارد دلاري در گلاسكو

روز گذش��ته رئيس مركز نوآوري و فناوري منابع طبيعي س��ازمان 
جنگل ها، مراتع و آبخيزداري كشور در نشست خبري خود گفت: ايران 
در صورت رفع تحريم ها و حمايت هاي فني و مالي بين المللي مي تواند 
در يك بازه زماني ۱0 س��اله تا ۱۲ درصد توليد گازهاي گلخانه اي را 
كاهش دهد.  حميدرضا سليماني، سهم بخش كشاورزي و جنگل ها 
از انتشار دي اكسيد كربن را در مجموع ۲/3 درصد، بخش انرژي 3۲/۵ 
درصد، بخش مس��كوني و تجاري ۲4/4 درصد، بخش صنعت ۱۹/۱ 

درصد و بخش حمل و نقل ۲۱/7 درصد در سال عنوان كرد. 
وي در همين حال اذعان داش��ت: سهم بخش كش��اورزي در انتشار 
گاز متان س��الانه بين 40 تا ۵0 هزار تن با توجه به ش��رايط ترسالي 
و خشكسالي است. ايران نيز از س��ال ۱3۹۵ با تصويب طرح تنفس، 
بهره ب��رداري از جنگل ه��اي ش��مال را متوقف ك��رده، ضمن آنكه 
طرح هاي ها جنگلداري در ايران پنج دهه قدمت دارند.  رئيس مركز 
نوآوري و فناوري منابع طبيعي سازمان جنگل ها، مراتع و آبخيزداري 
كشور ادامه داد: امسال در بيست و ششمين كنفرانس تغييرات اقليمي 
گلاسكو نيز ۱00 كشور جهان متعهد شدند براي توقف جنگل زدايي تا 
سال ۲030 و حفاظت بيشتر از محيط زيست و كنترل تغييرات آب و 

هوايي ۱۹/۲ ميليارد دلار را تأمين كنند. 
 تروريسم اقتصادي عليه ملت ايران

رئيس سازمان حفاظت محيط زيست هم روز گذشته در اجلاس آب 
و هوايي گلاس��كو با انتقاد از اعمال تحريم ه��اي ظالمانه عليه ايران، 
گروگان گرفت��ن امور اقتصادي براي اهداف سياس��ي را تروريس��م 
اقتصادي عليه ملت ايران ناميد. علي سلاجقه در سخنراني خود در اين 
اجلاس گفت: اين اقدامات تلاش هاي جهاني براي مقابله با تغييرات 

آب و هوايي را نيز تضعيف مي كند.  
 پرسش جدي نمايندگان مجلس

معاون رئيس جمهوري در ادامه با اشاره به حمايت مقام معظم رهبري 
از مقابله با تغييرات اقليمي و گرمايش زمين  گفت: دولت و س��ازمان 
محيط زيس��ت ايران كه رياست آن در س��طح معاون رئيس جمهور 
اس��ت، براي مقابله با پيامده��اي تغييرات اقليمي ي��ك برنامه ملي 
بسيار بلندپروازانه را مد نظر قرار داده است.  وي در ادامه گفت: وقتي 
صحبت از همكاري هاي بين المللي و همه ذينفعان در سطح جهان به 
ميان مي آيد، متأسفانه كشور من با مانعي به نام تروريسم اقتصادي 

روبه رو است. 
سلاجقه با اش��اره به ترديدها در مجلس ش��وراي اسلامي نسبت به 
توافقنامه پاريس تأكيد كرد: س��ؤال آنها اين است كه اگر جمهوري 
اس��لامي ايران به عضويت كامل معاهده پاريس درآيد، در حالي كه 
تحريم ها يا اقدامات قهري يكجانبه اعمال مي شود، اگر قادر به دريافت 
هيچ گونه كم��ك مالي يا فن��ي از جامعه بين المللي نباش��د، چگونه 

مي تواند به تعهدات خود عمل كند. 
وي تأكيد كرد كه اين س��ؤال همچنان بي پاس��خ مانده و خطاب به 
حاضران در جلسه گفت: چرا اقدامات قهري بي بصيرت بر كشور من و 
تعداد كمي از ديگر كشورها اعمال مي شود، كه نه تنها رنج را بر ملتي 
تحميل مي كند، بلكه تلاش هاي جهاني به نفع بشريت براي مبارزه با 

تغييرات آب و هوايي را نيز تضعيف مي كند. 

»بعد از همه نيروها غذا بگيريد. ]غذا[ كمتر و دقيقاً همنوع آنها 
باشد. در داشتن وسايل، چادر  و پتو فرقي با بقيه نداشته باشيد. 
در داشتن مواد غذايي، كمپوت، ميوه و چاي همانند، بلكه كمتر 
از بقيه باش�يد. در گرفتن لباس و پوشاك و كفش كمتر از بقيه 
داشته باشيد. اولين كسي باشيد كه در اول وقت در صف مقدم 

نماز و دعاها مي باشيد. . . «
فرازهايي از نامه شهيد مهدي باكري، فرمانده لشكر 3۱ عاشورا 
در دوران دفاع مقدس به فرماندهان و مسئولان واحدها مورخ 
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كلاس اول دبستان س�خن از ايران و جاذبه هاي فوق العاده آن 
بود. پسركي كه تا آن روز پايش را از روستا بيرون نگذاشته بود، 

شروع به گريستن كرد. 
معلم پرس�يد چرا گريه مي كني، گفت دوس�ت دارم به ايران 

بروم!
دوس�تان! من نيز دَم به گري�ه ام. . . دلم بدج�وري براي چنين 

مسئولاني تنگ شده است. 
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